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Přítomni: prezenční listina 

 

Omluveni: prezenční listina  

 

Hosté:  prezenční listina  

 

Schůzi zahájil předseda výboru J. Bauer v 9.00 hod. Připomněl, že schůze byla 

svolána na základě usnesení č. 34 přijatého na 6. schůzi výboru dne 18. listopadu t. r. 

Konstatoval, že pozvánky byly všem včas rozeslány a návrh pořadu mají poslanci k dispozici. 

V  následném hlasování všichni přítomní navržený pořad schválili /hlasování 8-0-0 je 

zachyceno v příloze/. 

 

Schválený návrh pořadu 
1. Problematika důchodové reformy – jak dál? 

2. Zelená kniha – Na cestě k přiměřeným, udržitelným a spolehlivým důchodovým 

systémům v Evropě /kód dokumentu 12102/10, KOM(2010) 365 v konečném znění/ 

3. Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2011 /sněmovní tisk 

102/: 

  kapitola 398 – Všeobecná pokladní správa – v tom: 

- odvod vlastních zdrojů ES do rozpočtu EU 

- financování společných programů EU a ČR ze státního rozpočtu a projektů 

finančních mechanismů  

4. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému  

a sociálnímu výboru, Výboru Regionů a parlamentům členských států – Přezkum 

rozpočtu EU /kód dokumentu 15285/10, KOM(2010) 700 v konečném znění/ 

5. Návrh nařízení Rady (EU) č. …/…, kterým se mění nařízení (ES) č. 1467/97  

o urychlení a vyjasnění postupu při nadměrném schodku /kód dokumentu 14496/10, 

KOM(2010)522 v konečném znění/ 

6. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady, kterým se mění nařízení 

(ES) č. 1466/97 o posílení dohledu nad stavy rozpočtů a nad hospodářskými politikami 

a o posílení koordinace hospodářských politik /kód dokumentu 14520/10, KOM(2010) 

526 v konečném znění/ 

7. Návrh směrnice Rady o požadavcích na rozpočtové rámce členských států /kód 

dokumentu 14497/10, KOM(2010) 523 v konečném znění/ 

8. Návrh nařízení Evropského parlamentu a Rady o prevenci a nápravě 

makroekonomické nerovnováhy /kód dokumentu 14515/10, KOM(2010)527  

v konečném znění/ 

9. Informace velvyslance Řecka 

10. Informace velvyslance Irska  

11. Sdělení Komise Evropskému parlamentu a Radě o používání bezpečnostních skenerů 

na letištích EU /kód dokumentu 10865/10, KOM(2010) 311 v konečném znění/ 

12. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o právu na informace v trestním řízení 

/kód dokumentu 12564/10, KOM(2010) 392 v konečném znění/ 

13. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému  

a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Pracovní program Komise na rok 2011  

sv. I /kód dokumentu 15772/10, KOM(2010) 623 v konečném znění – sv. I/ 

14. Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně 

prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 30. srpna – 14. listopadu 

2010 – doprojednání 
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Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně 

prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 15.  –  21. listopadu 2010 

15. Obsazení podvýborů 

16. Sdělení předsedy 

17. Různé 

 

Poslanci souhlasili s projednáním prvních dvou souvisejících bodů současně. 

 

1. Problematika důchodové reformy – jak dál? 

2. Zelená kniha – Na cestě k přiměřeným, udržitelným a spolehlivým důchodovým 

systémům v Evropě /kód dokumentu 12102/10, KOM(2010) 365 v konečném 

znění/ 

 

 K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 13 na své 3. schůzi 

konané dne 2. září 2010. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu, 

rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s  Parlamentním 

institutem. 

Tuto problematiku přišli představit ministr práce a sociálních věcí Dr. Ing. Jaromír 

Drábek,  vedoucí katedry veřejné ekonomiky na Vysoké škole finanční a správní Prof. Ing. 

Jaroslav Vostatek, CSc. a vedoucí právního oddělení ČMKOS JUDr. Vít Samek. 

Ministr J. Drábek uvedl, že důchodovou reformu je třeba chápat jako proces 

přizpůsobování se socioekonomickým změnám ve společnosti. Upřesnil, že změny 

v důchodovém systému byly zahájeny již v roce 1989 a probíhají dosud. Z pohledu dlouhodobé 

stability důchodového pojištění jsou však tato opatření nedostatečná vzhledem k prodlužující se 

době dožití a klesající porodnosti. Klíčovým tématem je konkurenceschopnost na trhu práce  u 

osob v předdůchodovém věku, a to nejen v ČR, ale v rámci celé EU. Sdělil, že míra 

zaměstnanosti této věkové skupiny je v ČR 47 %.  

Informoval, že aktualizaci důchodového systému navrhuje tzv. druhá Bezděkova komise 

ustavená v letošním roce. Zdůraznil, že pro důchodovou reformu je důležitý celospolečenský 

konsensus. 

K Zelené knize ministr J. Drábek ve smyslu rámcové pozice /v příloze/ uvedl, že je 

vhodným začátkem diskuse k tématu důchodové reformy na úrovni EU při vědomí dopadů 

hospodářské krize, která prohloubila deficity veřejných rozpočtů členských států. 

Zpravodajka S. Marková doplnila, že Zelená kniha klade důraz na občana a jeho důstojný 

život v důchodovém věku. Zdůraznila, že chudoba hrozí v tomto věku častěji ženám, které mají 

průměrně nižší výdělky, přerušují profesní dráhu z důvodu péče o děti a dožívají se vyššího 

věku. Cílem změn důchodového systému je zvýšit počet více a déle pracujících občanů. 

Zpravodajka S. Marková také konstatovala, že vlivem finanční krize ztratily v roce 2008 

soukromé penzijní fondy více než 20 % své hodnoty /zpravodajská zpráva v příloze/. 

JUDr. V. Samek zdůraznil, že k provedení důchodové reformy je nutná dohoda všech 

členských států. Tam, kde dojde k silovému prosazení, existuje riziko, že následující vláda 

provede opět radikální změny. Informoval, že devět států žádá EU, aby změnila účetní podmínky 

pro důchodový systém tak, aby dluh na vyplácení důchodů nebyl zahrnut do státního rozpočtu.  

Uvedl, že podle názoru ČMKOS nemá ČR na zavedení povinného důchodového spoření 

dostatek finančních prostředků. 

Př. J. Bauer dodal, že mimořádné prodeje jako např. 3 % akcií společnosti ČEZ, jsou 

podle současné legislativy EU výdaji státního rozpočtu. Na základě takového nastavení 

legislativy nemohou podle jeho názoru členské země plnit maastrichtská kritéria.  

Prof. J. Vostatek informoval, že se důchodovou reformou zabývá již od 90. let. Podle 

jeho výzkumu jsou trendy v Evropě jiné, než je prezentováno. Jeho závěry má k dispozici mimo 
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jiné také Bezděkova komise. Informoval, že liberální metody důchodového systému lze ve světě 

najít čím dál méně. Doporučuje aplikovat v ČR systém důchodového pojištění, který předložila 

Světová banka. Podle jeho názoru návrh Bezděkovy komise na důchodovou reformu v ČR 

neodpovídá trendu ve světě. 

Předseda výboru pro sociální politiku Poslanecké sněmovny M. Vacek sdělil, že 

důchodovou reformu vnímá jako klíčovou pro ekonomický systém ČR a její výsledný cíl musí 

být ku prospěchu společnosti. Uvedl, že Zelená kniha by se měla zabývat především kvalitou 

života a životní úrovní obyvatelstva. Obyvatelé ČR očekávají garanci státu, že jejich dlouhodobé 

spoření bude skutečně započítáno do jejich důchodů. Podle př. M. Vacka je důležité dát prostor 

pro všeobecnou diskusi k této problematice. 

 Zpravodajku S. Markovou v rámci rozpravy zajímalo, jaká opatření již byla podniknuta 

pro dosažení vyššího věku skutečného odchodu do důchodu. 

Náměstek ministra práce a sociálních věcí JUDr. Petr Šimerka odpověděl, že za jednu 

z nejdůležitějších věcí považuje úzkou vazbu důchodové reformy na problematiku 

zaměstnanosti, protože základem odvodů na důchody je výdělek obyvatelstva. 

Zpravodajka S. Marková uvedla, že kroky vlády ke zvýšení důchodového věku budou 

zřejmé po schválení připravované novely zákona o zaměstnanosti a Zákoníku práce. 

Zpravodajka S. Marková navrhla závěr stanoviska. Poslanci hlasovali o jednotlivých 

bodech zvlášť. 1. Výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí Zelenou knihu -  Na cestě 

k přiměřeným, udržitelným a spolehlivým důchodovým systémům v Evropě /hlasování 10-0-0/; 

2. v souvislosti se Zelenou knihou o důchodech zdůrazňuje meze působnosti EU stanovené  

v čl. 153 odst. 4 Smlouvy o fungování EU /hlasování 8-0-2/; 3. doporučuje vládě ČR zohlednit 

zastřešující priority, tj. přiměřenost a udržitelnost důchodů při přípravě důchodové reformy 

/hlasování 1-0-9, tento bod nebyl schválen/; 4. žádá vládu ČR o informování o dalším průběhu 

projednávání tohoto dokumentu /hlasování 10-0-0/; 5. postupuje výboru pro sociální politiku  

k dalšímu projednání /hlasování 10-0-0/ a 6. schvaluje rámcovou pozici vlády k Zelené knize – 

Na cestě k přiměřeným, udržitelným a spolehlivým důchodovým systémům v Evropě /hlasování 

7-0-3/. Poslední bod závěru navrhnul př. J. Bauer. Poslanci poté přijali závěrečné usnesení  

/usn. č. 35, hlasování 7-0-2 je zachyceno v příloze/. 

 

 Protože př. J. Bauer je zpravodajem následujících dvou bodů, převzal vedení schůze na 

dobu jejich projednávání mpř. J. Lobkowicz.  

 

3.      Vládní návrh zákona o státním rozpočtu České republiky na rok 2011 /sněmovní      

tisk 102/: 

  kapitola 398 – Všeobecná pokladní správa – v tom: 

- odvod vlastních zdrojů ES do rozpočtu EU 

- financování společných programů EU a ČR ze státního rozpočtu a projektů 

finančních mechanismů  

 

Tato kapitola státního rozpočtu byla výboru přikázána usnesením Poslanecké sněmovny 

č. 103 ze dne 27. října t. r. Materiál zpracovaný Ministerstvem financí obdrželi poslankyně  

a poslanci v rámci podkladových materiálů ke schůzi.  

Projednávanou kapitolu představil ve smyslu rámcové pozice /v příloze/ náměstek 

ministra financí Ing. Jan Gregor. Informoval, že na odvody prostředků určených k úhradě 

vlastních zdrojů ES je v kapitole Všeobecná pokladní správa v návrhu státního rozpočtu na 

rok 2011 rozpočtována částka ve výši 35 250 mil. Kč. Sdělil, že rozpočet EU na rok 2011 

dosud nebyl schválen, proto zde existuje pravděpodobnost zavedení rozpočtového provizoria. 

Uvedl, že pro ČR by to neznamenalo žádné změny, protože má většinu prostředků 

předfinancovaných ze státního rozpočtu. 
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Zpravodaj J. Bauer uvedl, že položky v  kapitole evropských peněz nelze příliš 

ovlivňovat, zejména výši 35 mld. Kč odváděných do společné pokladny EU. Otázkou je, zda 

jsou peníze z  fondů EU čerpány efektivně. Podle jeho názoru ČR předkládá kvalitní projekty. 

Sdělil, že v kapitole zemědělské politiky bude dosaženo čerpání pouze ve výši 80 %  

a čeští zemědělci jsou s tímto faktem značně nespokojeni. 

V rámci rozpravy se zpravodaj J. Bauer zeptal, kolik peněz z roční alokační částky jde 

na ziskové operační programy, které přináší přidanou hodnotu a jakou částku spotřebuje 

administrativa. 

Posl. T. Chalupu zajímalo, proč dochází ke škrtům pouze v některých operačních 

programech (dále jen OP), a ne plošně ve všech. Úplné zastavení příspěvků na  OP Praha – 

Konkurenceschopnost a OP Praha – Adaptabilita považuje za diskriminační. 

Nám. J. Gregor vysvětlil, že u regionálních OP bylo zastaveno spolufinancování státu 

z důvodu špatné makroekonomické situace. V případě Prahy jako kraje se předpokládá, že se 

s touto situací vypořádá. K platbám na zemědělskou politiku řekl, že jsou dány přístupovými 

dohodami z roku 2002, které byly ovlivněny silnou pozicí čistých plátců. 

K operačním programům řekl, že administrativní náklady většinou činí 1 % celkových 

nákladů na projekt.  

První náměstek ministra pro místní rozvoj Ing. Daniel Braun, MA, doplnil, že je velmi 

obtížné hodnotit přidanou hodnotu projektů financovaných z evropských fondů. Uvedl, že ze 

studie za období let 2004 – 2006 vyplývá, že vlivem prostředků z evropských fondů vzrostl 

HDP v ČR cca o 1 %. Informoval, že administrativní náklady na projekty tvoří 3,5 %, což je 

nadprůměrné vlivem vysokých mezd. 

Posl. J. Šenfeld uvedl, že čeští zemědělci dostanou v příštím roce pouze 80 % přímých 

dotací. Vláda si dojednala možnost dorovnat jim finanční prostředky, ale rezignovala na toto 

opatření. 

Posl. V. Paggia zajímala čistá pozice ČR. 

Mpř. J. Lobkowicz se zeptal, jestli ovlivní rozpočtové provizorium EU výši dotací do 

zemědělství i při skutečnosti, že do této oblasti jsou převáděny peníze až koncem roku. 

Nám. J. Gregor upřesnil, že čistá pozice ČR ke konci roku 2009 byla 97 mld. Kč, do 

poloviny letošního roku se zlepšila o 22,7 mld. Kč a v současné době činí 120 mld. Kč. 

Vysvětlil, že čistá pozice je účetní záležitost, která nezohledňuje všechny výhody a nevýhody 

členství ČR v EU. 

K otázce zemědělství uvedl, že prostředky jsou předfinancovány, proto v případě 

rozpočtového provizoria EU ke změnám nedojde. 

Zpravodaj J. Bauer doplnil, že konečná čistá pozice bude známa až v roce 2015, kdy 

bude také zjištěno, jestli je pro ČR členství v EU výhodné. 

Zajímalo jej, jaká je situace v souvislosti s Regionálním operačním programem (ROP) 

Jihozápad. 

Posl. V. Paggio se zeptal, proč není čistá pozice známa dřív, než v roce 2015. 

Nám. J. Gregor odpověděl, že v rámci ROPu bylo přebodováno hodnocení rychlosti 

čerpání prostředků a v celkovém pohledu nemusí být implementována korekce. Co se týče  

2. a 3. výzvy, bude nutné uplatnit korekci ve výši 5 %. 

Uvedl, že celková čistá pozice za letošní rok ještě není známa a víceleté závazky jsou 

rozloženy do jednotlivých plateb.  

Posl. T. Chalupa navrhnul doplnit svoji výhradu do textu usnesení, což př. J. Bauer 

také učinil. 

Zpravodaj J. Bauer poté navrhl usnesení, kterým výbor pro evropské záležitosti  

1. doporučuje Poslanecké sněmovně vyslovit souhlas s vládním návrhem zákona o státním 

rozpočtu České republiky na rok 2011 /sněmovní tisk 102/: kapitola 398 – Všeobecná pokladní 

správa – v tom: odvod vlastních zdrojů ES do rozpočtu EU a financování společných programů 
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EU a ČR ze státního rozpočtu a projektů finančních mechanismů, s výhradou, neboť nesouhlasí 

s nulovým spolufinancováním ze strany státního rozpočtu u operačních programů Praha-

Konkurenceschopnost a Praha-Adaptabilita a žádá vládu, aby krácení finančních prostředků bylo 

provedeno rovnoměrně u všech operačních programů a 2. zmocňuje zpravodaje výboru, aby toto 

usnesení předložil na schůzi rozpočtového výboru při projednávání vládního návrhu zákona  

o státním rozpočtu České republiky na rok 2011 za účasti zpravodajů ostatních výborů. Poslanci 

toto usnesení přijali /usn. č. 36, hlasování 6-0-3 je zachyceno v příloze/. 

 

4. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému  

a sociálnímu výboru, Výboru Regionů a parlamentům členských států – Přezkum 

rozpočtu EU /kód dokumentu 15285/10, KOM(2010) 700 v konečném znění/ 

 

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na 6 schůzi konané dne 

18. listopadu 2010 usnesením č. 32. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text 

dokumentu, rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci 

s Parlamentním institutem. 

Dokument představili ve smyslu rámcové pozice /v příloze/ náměstek ministra financí 

Ing. Jan Gregor, 1. náměstek ministra pro místní rozvoj Ing. Daniel Braun a vrchní ředitelka 

Sekce pro evropské záležitosti Ministerstva zemědělství Ing. Jaroslava Beneš Špalková.  

Nám. J. Gregor  uvedl, že snahou dokumentu je konsolidovat jednotlivé rozpočty. 

Hlavním bodem je orientace na cíle strategie Evropa 2020. Informoval, že ČR podporuje 

rozpočet EU ve výši 1 % HDP. 

1. nám. D. Braun sdělil, že je důležitý jednotný postoj ČR k rozpočtu EU. Ministerstvo 

pro místní rozvoj vidí problém ve vazbě na strategii Evropa 2020, protože primárně by měly 

finanční prostředky jít do potřebných regionů. 

Vrchní ředitelka J. Beneš Špalková doplnila, že Ministerstvo zemědělství vyjednává 

s Ministerstvem financí o určité formulaci společné zemědělské politiky. Ministerstvo 

zemědělství nesouhlasí se snižováním prostředků na společnou zemědělskou politiku  

a požaduje splnění spravedlivých podmínek všech členských zemí.  

Protože se žádný poslanec nepřihlásil do rozpravy, navrhl zpravodaj J. Bauer usnesení, 

kterým výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí Sdělení Komise – Přezkum rozpočtu 

EU; 2. sdílí záměr Komise na zjednodušení příspěvku členských států do rozpočtu EU, 

zejména na zrušení vlastního zdroje založeného na dani z přidané hodnoty a odstranění 

opravných mechanismů; 3. je názoru,  že zrušení vlastního zdroje založeného na dani 

z přidané hodnoty by mělo být nahrazeno výhradně vlastním zdrojem založeným na hrubém 

národním důchodu; 4. nepovažuje za vhodné zavedení jednoho nebo několika nových 

vlastních zdrojů (jedné nebo několika daní EU) k financování rozpočtu EU; 5. je názoru, že 

stávající limit výše vlastních zdrojů rozpočtu EU (1,24 % HND) je dostatečný pro provádění 

politik a programů, které jsou žádoucí k naplňování cílů EU v nadcházejících letech  

a připomíná, že žádný rozpočet EU se ještě nikdy nepřiblížil tomuto limitu; 6. schvaluje 

rámcovou pozici vlády ČR ze dne 22. listopadu 2010 ke Sdělení Komise – Přezkum rozpočtu 

EU; 7. žádá vládu ČR, aby ho informovala o dalším průběhu projednávání tohoto sdělení  

v orgánech Rady; 8. žádá předsedkyni Poslanecké sněmovny, aby v souladu s ustanovením § 

109a, odst. 3 zákona č. 90/1995 Sb., o jednacím řádu Poslanecké sněmovny zařadila 

projednání tohoto Sdělení Komise – Přezkum rozpočtu EU na nejbližší pořad schůze 

Sněmovny a 9. usnáší se postoupit dokument spolu se svým usnesením a rámcovou pozicí 

vlády ČR k informaci rozpočtovému výboru. Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 8-0-0/, 

poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 37, hlasování 8-0-0 je zachyceno v příloze/. 
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Vzhledem k nedostatku času poslanci souhlasili s přesunem bodů 5, 6, 7 a 8 na 

některou z následujících schůzí /hlasování 7-0-1 je zachyceno v příloze/. 

 

9. Informace velvyslance Řecka 

 

Př. J. Bauer přivítal na schůzi výboru velvyslance Řecka v ČR J. E. Constantinose 

Kokossise a předal mu slovo, aby poskytnul poslancům informace o aktuální situaci v Řecku. 

 Velvyslanec C. Kokossis konstatoval, že se Řecko dostalo do současné situace 

v důsledku ekonomického modelu používaného po 2. světové válce, to znamená nevhodné 

hospodaření a využívání všech národních prostředků. 

 Nová vláda Řecka se v říjnu 2009 ocitla v  situaci, kdy zadlužení dosáhlo 124 % HDP 

a bylo tedy nutné vstoupit na mezinárodní trh s dluhopisy. Na tomto trhu je však velmi vysoká 

úroková sazba, proto Řecko požádalo o půjčku Eurozónu. Řada zemí ale také požaduje 

vysoké garance a některé země odmítly Řecku poskytnout půjčku z  důvodu vlastních 

ekonomických problémů. EU nakonec poskytla Řecku úvěr ve výši 110 mld. EUR za 

předpokladu podpisu smlouvy s  představiteli Evropské banky, Evropské komise  

a Mezinárodního měnového fondu.  

 Řecko zavedlo řadu úsporných opatření – došlo ke snížení platů ve státní správě až  

o 25 %, byla zvýšena DPH na 23 – 25 %, byly sníženy starobní důchody a sociální dávky, 

klesají také výdaje na národní obranu. Dojde ke snížení deficitu státního rozpočtu na úroveň  

9 % HDP. 

  Velvyslanec C. Kokossis uvedl, že v souvislosti s úspornými opatřeními je v příštím 

roce v Řecku očekáván pokles celkové produktivity ve výši 4 %.  

 Poslance V. Paggia v  rámci diskuse zajímalo, jestli Řecko podporuje zavedení 

automatických sankčních mechanismů pro státy, které dosáhnou velkých deficitů svých 

rozpočtů. 

 Velvyslanec C. Kokossis sdělil, že jde o návrh, který ještě není zaimplementován do 

evropského práva. Tato myšlenka však není akceptovatelná pro všechny země eurozóny, je 

potřeba, aby se všechny země k této problematice vyjádřily. 

 Př. J. Bauer poděkoval velvyslanci C. Kokossisovi za poskytnuté informace. 

 

10. Informace velvyslance Irska 

 

Př. J. Bauer přivítal na schůzi výboru velvyslance Irska v ČR J. E. Richarda Josepha 

Ryana a předal mu slovo, aby poskytnul poslancům informace o aktuální situaci v Irsku. 

Velvyslanec R. J. Ryan informoval, že na základě analýzy irské vlády je zřejmé, že Irsko 

má předpoklady k tomu, aby se pomocí svých opatření vymanilo ze současné krize. Vítá však 

také dohodu s představiteli EU, Evropské centrální banky a Mezinárodního měnového fondu, 

která zajistí Irsku finanční pomoc. Tato podpora bude provázena restrukturalizací irského 

bankovního systému. Irská vláda si vytyčila cíl uspořit 15 mld. EUR do roku 2014. V rámci 

tohoto čtyřletého plánu dojde k mírnému nárůstu daní a ke snížení rozpočtu o 6 mld. EUR do 

konce t. r. Premiér Irska rozpustí po přijetí nového zákona o rozpočtu parlament, aby obyvatelé 

mohli v nových volbách rozhodnout, kdo ponese zodpovědnost za současnou obnovu země. 

Velvyslanec R. J. Ryan zdůraznil silné stránky Irska – má mladou, vzdělanou a anglicky 

mluvící pracovní sílu, což přitahuje zahraniční investory. Hlavním hnacím motorem irské 

ekonomiky je soukromý sektor. 

Př. J. Bauer poděkoval velvyslanci R. J. Ryanovi za poskytnuté informace. 
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11. Sdělení Komise Evropskému parlamentu a Radě o používání bezpečnostních 

skenerů na letištích EU /kód dokumentu 10865/10, KOM(2010) 311 v konečném 

znění/ 

 

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na své 4. schůzi konané 

dne 7. října 2010 usnesením č. 15. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text 

dokumentu, rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci 

s Parlamentním institutem. 

V souladu s  rámcovou pozicí /v příloze/ uvedl tento dokument náměstek ministra 

dopravy Ing. Ivo Vykydal. Sdělil, že Evropská komise považuje zavedení bezpečnostních 

skenerů jako přínosné s ohledem na potřebu zvýšení kvality detekčních kontrol na letištích. 

Ministerstvo dopravy zaujímá k dokumentu zdrženlivou pozici, podle jeho názoru by povinné 

zavádění bezpečnostních skenerů přineslo značné finanční dopady. 

Zpravodaj V. Paggio vysvětlil, že existují čtyři různé technologie bezpečnostních 

skenerů. V současné době jsou testovány v USA, Kanadě, Velké Británii, Nizozemí a Finsku. 

Nejvíce zdraví škodlivý je tzv. hlubinný rentgen.  

Zpravodaj V. Paggio také nepodporuje povinné zavádění skenerů ve všech zemích EU, 

cestující by měl podle jeho názoru mít možnost výběru, jakým způsobem bude kontrolován. 

Vysoká cena skenerů by měla vliv na zvýšení poplatků cestujících. 

Informoval o projednávání dokumentu na zasedání ústavně právního výboru PSP ČR, 

který se vyjádřil, že používání bezpečnostních skenerů nesmí omezovat osobní svobodu 

člověka.  

Mpř. S. Marková informovala, že byla zpravodajkou tohoto dokumentu při jeho 

projednávání ve výboru pro zdravotnictví, kde byl kromě zdravotního prodiskutován  

i lidskoprávní aspekt. 

Zpravodaj V. Paggio navrhl závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti  

1. bere na vědomí Sdělení Komise Evropskému parlamentu a Radě o používání 

bezpečnostních skenerů na letištích EU a 2. žádá vládu, aby výbor pro evropské záležitosti 

informovala o dalším vývoji v této oblasti. Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 6-0-1/, 

poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 38, hlasování 6-0-1 je zachyceno v příloze/ 

 

Vzhledem k časové rezervě byl k projednání předřazen bod č. 14. 

 

14. Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně 

prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 30. srpna – 14. 

listopadu 2010 – doprojednání 

Výběr z  aktů a dokumentů EU zaslaných vládou Poslanecké sněmovně 

prostřednictvím výboru pro evropské záležitosti v období 15.  –  21. listopadu 2010  
 

Z tabulky dokumentů, které VEZ obdržel v období 30. srpna – 14. listopadu, dokumenty 

k doprojednání, se poslankyně a poslanci rozhodli projednat během nadcházejících schůzí 

výboru následující dokumenty a určili k  nim uvedené zpravodaje: 13767/10 – mpř. J. Suchá, 

15319/10 – mpř. S. Marková a 15770/10 – posl. J. Zemánek.  

Zbývající dokumenty byly výborem vzaty na vědomí. Poslanci přijali příslušné usnesení 

/usn. č. 39, hlasování 6-0-0 je zachyceno v příloze/. 

Z tabulky dokumentů, které VEZ obdržel v období 15. – 21. listopadu 2010 se 

poslankyně a poslanci rozhodli projednat během jedné z nadcházejících schůzí výboru 

dokument 16336/10 a určili k  němu zpravodaje posl. T. Chalupu. 

Zbývající dokumenty byly výborem vzaty na vědomí. Poslanci přijali příslušné usnesení 

/usn. č. 40, hlasování 6-0-0 je zachyceno v příloze/. 



 9 

12. Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o právu na informace v trestním 

řízení /kód dokumentu 12564/10, KOM(2010) 392 v konečném znění/ 

 

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ formálně rozhodl na své 4. schůzi konané 

dne 7. října 2010 usnesením č. 15. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text 

dokumentu, rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci 

s Parlamentním institutem.  

V souladu s rámcovou pozicí /v příloze/ uvedl tento dokument náměstek ministra 

spravedlnosti JUDr. PhDr. Petr Mlsna. Sdělil, že cílem dokumentu je stanovit společné 

minimální standardy pro trestní právo hmotné. ČR zaujímá k dokumentu pozitivní stanovisko.  

Zpravodajka J. Suchá vidí jako největší problém srozumitelnost poučení ze strany 

policie ČR. Přiklání se k rozšíření minimálních práv, na které se dokument vztahuje.  

Mpř. J. Lobkowicze zajímalo, jestli má cizinec právo na tlumočníka a jestli jej může 

využít až během trestního řízení, kdy zjistí, že nerozumí dobře česky. 

Nám. P. Mlsna uvedl, že cizinec má právo na tlumočníka i v průběhu trestního řízení. 

Zpravodajka J. Suchá poukázala na problematičnost řešení případů „bez zbytečného 

odkladu“, kdy není možné najít tlumočníka v příslušném jazyce. 

Nám. P. Mlsna uvedl, že se nepřiklání ke stanovování lhůt. 

Zpravodajka J. Suchá se zeptala, jak jsou řešeny případy, kdy tlumočník v příslušném 

jazyce není k dispozici. 

Nám. P. Mlsna odpověděl, že seznamy tlumočníků jazyků EU jsou k dispozici  

u krajských soudů, u některých jiných jazyků může nastat horší situace. 

Zpravodajka J. Suchá navrhla závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti 

1. bere na vědomí Návrh směrnice Evropského parlamentu a Rady o právu na informace 

v trestním řízení a 2. žádá vládu, aby výbor pro evropské záležitosti informovala o dalším 

vývoji v této oblasti. Poslanci se závěrem souhlasili /hlasování 6-0-0/, poté přijali závěrečné 

usnesení /usn. č. 41, hlasování 6-0-0 je zachyceno v příloze/. 

 

13. Sdělení Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému  

a sociálnímu výboru a Výboru regionů – Pracovní program Komise na rok 2011  

sv. I /kód dokumentu 15772/10, KOM(2010) 623 v konečném znění – sv. I/ 

 

K projednávání tohoto dokumentu se VEZ rozhodl usnesením č. 32 na své 6. schůzi 

konané dne 18. listopadu 2010. Prostřednictvím e-mailu byl poslancům rozeslán text dokumentu, 

rámcová pozice vlády /v příloze/ a návrh stanoviska vypracovaný ve spolupráci s  Parlamentním 

institutem. 

Dokument představila ve smyslu rámcové pozice /v příloze/ ředitelka Odboru 

koncepčního a institucionálního Sekce pro evropské záležitosti Úřadu vlády JUDr. Lenka 

Pítrová, CSc. Uvedla, že Evropská komise vydává svůj legislativní plán na rok 2011, který se 

zaměřuje na 5 priorit: 1. řešení hospodářské krize, 2. tvorba pracovních příležitostí,  

3. budování prostoru svobody, bezpečnosti a práva, 4. jednání o moderním rozpočtu  EU  

a 5. posílení role EU na mezinárodní scéně. 

 Zpravodaj J. Lobkowicz sdělil, že jde o velmi obsáhlý, informativní dokument. EU 

plánuje kontrolovat efektivitu investic, tzv. Evropský semestr. Podle zpravodaje hodlá EU 

splnit velmi ambiciózní cíle. Klíčová iniciativa se týká energetických zdrojů. 

Vzhledem k tomu, že se žádný poslanec nepřihlásil do rozpravy navrhl zpravodaj  

J. Lobkowicz závěr stanoviska, kterým výbor pro evropské záležitosti bere na vědomí Sdělení 

Komise Evropskému parlamentu, Radě, Evropskému hospodářskému a sociálnímu výboru  

a Výboru regionů – Pracovní program Komise na rok 2011 sv. I. Poslanci se závěrem 
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souhlasili /hlasování 6-0-0/, poté přijali závěrečné usnesení /usn. č. 42, hlasování 6-0-0 je 

zachyceno v příloze/. 

15. Obsazení podvýborů 

 

 Výbor na své 4. schůzi přijal usnesení č. 22, kterým byly zřízeny dva podvýbory a bylo 

stanoveno, že maximální počet jejich členů bude do 9 členů, přičemž nejméně polovina bude 

tvořena členy VEZ. 

Předseda J. Bauer navrhl po předchozím jednání s místopředsedy výboru na post 

předsedkyně podvýboru pro regionální a přeshraniční spolupráci posl. D. Váhalovou a na post 

předsedkyně podvýboru pro evropské fondy posl. I. Weberovou. Poslanci oba návrhy schválili 

/usn. č. 43, hlasování 6-0-0 je zachyceno v příloze/.  

Na post místopředsedy podvýboru pro regionální a přeshraniční spolupráci byl navržen  

posl. T. Chalupa a místopředsedkyně podvýboru pro evropské fondy mpř. J. Suchá. Poslanci oba 

návrhy schválili /usn. č. 44, hlasování 6-0-0 je zachyceno v příloze/. 

 

16. Sdělení předsedy 

  

Př. J. Bauer informoval poslance o Parlamentním shromáždění Unie pro Středomoří 

(EMPA) a o skutečnosti, že VEZ pravidelně obsazuje po jednom místě ve dvou jeho 

výborech. V této souvislosti navrhnul kandidáta VEZ mpř. F. Novosada do Výboru pro 

zlepšování kvality života, občanskou společnost a kulturu a navrhnul potvrzení členství  

př. J. Bauera do Výboru pro hospodářské a finanční záležitosti, sociální záležitosti  

a vzdělávání. Poslanci s návrhy souhlasili a pověřili předsedu výboru Jana Bauera, aby toto 

usnesení předložil předsedkyni Poslanecké sněmovny /usn. č. 45, hlasování 6-0-0 je 

zachyceno v příloze/. 

 Př. J. Bauer informoval o konání Business panelu ke klíčovým evropským agendám 

Ministerstva průmyslu a obchodu, který se uskuteční v úterý 30. listopadu v 9.00 hod. Vyzval 

poslance, aby nahlásili svou účast na sekretariátu VEZ. 

 Další v pořadí bude setkání vedení Ministerstva zahraničních věcí se členy vybraných 

výborů obou komor Parlamentu, které se uskuteční dne 6. prosince t. r. v 16.30 hodin. Tohoto 

setkání se zúčastní př. J. Bauer, další členové jsou rovněž zváni. 

 Př. J. Bauer také informoval o možnosti zúčastnit se sedmého zasedání 

Monitorovacího výboru Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost, které se 

uskuteční ve dnech 2. – 3. prosince t. r. ve Zbirohu. 

Př. J. Bauer navrhnul přijmout usnesení, kterým jej výbor pověří k  přípravě a svolání 

následující schůze. Upozornil na plánované jednání výboru o pozicích ČR před zasedáním 

Evropské rady, které se pravděpodobně uskuteční ve středu 15. prosince  

v 8.00 hod. před jednáním Sněmovny. Poslanci přijali usnesení, kterým zmocnili předsedu 

výboru ke stanovení termínu příští schůze, k jejímu svolání a k  přípravě jejího pořadu  

/usn. č. 46, hlasování 6-0-0 je zachyceno v příloze/. 
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17. Různé 

 

K tomuto bodu žádný poslanec nevystoupil. 

 

 

Schůze skončila ve 15.45 hodin. 
 

 

/zapsala Eva Hadravová/       
 

 

 

 

Jaroslav Lobkowicz v. r.                 Jan Bauer v. r. 

ověřovatel výboru      předseda výboru  


